
گــروه اقتصادی -وزیر امــور اقتصادی و دارایی گفت: افزایش ســقف 
تســهیلات خوداشتغالی مصوبه شــورای پول و اعتبار است که می تواند تا ۳۰۰ 
میلیون تومان افزایش یابد تا در جهت ایجاد کسب و کارهای خرد به کار گرفته 

شود.
سید احسان خاندوزی در مراسم تقدیر از یاوران اشتغال و خودکفایی که از 
سوی بانک های عامل و کمیته امداد برگزار شد، اظهار کرد: نرخ بیکاری در بهار 
امســال به ۸.۲ رســید که در تابستان نیز کاهش پیدا کرد، این موضوع همزمان با 
افزایش نرخ مشارکت بود که به طور طبیعی می توانست منجر به افزایش بیکاری 

شود؛ اما با تدابیر خانواده بزرگ دولت الحمدالله نرخ بیکاری کاهش یافت.
وی با اشــاره به ســه دسته اقدام برای ایجاد اشــتغال و توانمندسازی افراد 
تصریح کرد: اولین اقدام سیاســت های منجر به رونق در عرصه کلان اقتصادی 
بود، همچنین به پروژه های عمرانی تخصیص بی سابقه ای صورت گرفت که ۱۰۰ 

درصد تخصیص را دولت به پروژه های عمرانی انجام داد.
وزیــر امــور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه مــردم باید در زمان کوتاه وارد 
کسب وکارهای اقتصادی شوند، اظهار کرد: خوشبختانه ظرفیت ها آزاد شده که از 

جمله اقدامات در این راستا ارائه مجوزهای کسب و کار است.
خاندوزی تحریک اشتغالزایی و مساله کاریابی را مهم دانست و اظهار کرد: 
در این راســتا پشــتیبانی های حقوقی و مالی در حال انجام است، ما خوشبخت 
هستیم که اقدامات دسته سوم همراه با افزایش کیفی سیاست های اشتغال انجام 

می شود.
وی تصریح کرد: بررســی هایی که از طریق نظارت های پسینی انجام گرفته 
نشان می دهد حدود ۹۲ درصد از تسهیلات اشتغالزایی به هدف مورد نظر اصابت 

کرده و خیال ما از بابت آفت پولشویی راحت شده است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی سیاســت های دولت در زمینه اشــتغالزایی به 
لحاظ کمیت را موثر دانســت و یادآور شــد: در سه ســال گذشته از ۱۰ به ۲۵ و 
ســپس به ۳۵ هزار میلیارد تومان پرداخت تسهیلات اشتغالزایی رسیدیم که این 

رقم باید خیلی خیلی بیشتر شود.
به گفته خاندوزی، در حال حاضر در پرداخت تســهیلات توانمندســازی 
گروه هایی فعال هستند که همزمان کار مشاوره در بازاریابی و فروش محصولات 
را به متقاضیان بر عهده دارند. مجموعا با وضع مطلوب خیلی فاصله داریم، ولی 

اقدامات انجام شده نوید ایام بهتری را می دهد.
وی با اشاره به موضوع صندوق ضمانت اشتغال تصریح کرد: در سال ۱۴۰۱ 
حدود ۹۰ میلیارد تومان به این صندوق اختصاص یافت که باید بسیار بیشتر از این 
رقم شود.وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
داده تا ســقف تسهیلات خوداشتغالی از ۱۵۰ به ۳۰۰ میلیون تومان افزایش پیدا 
کند، گفت: دغدغه عدالت برای دولت مهم است و اینکه گروه های نابرخوردار 
حاشیه ای در جامعه نقش آفرین باشند و توانمند شوند و وقتی این خانواده ها روی 

پای خود می ایستند دست دیگران را هم می گیرند.
وزیر اقتصاد در تشریح علت تاخیری که در برگزاری مجمع بانک آینده ایجاد 
شد، توضیح داد: با توجه به معرفی اعضای هیات مدیره جدید بانک، باید پاسخ 
بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران واصل می شد که ما می توانستیم جلسه 
مجمع بانک را برگزار کنیم؛ منتظر پاسخ بانک مرکزی در این خصوص هستیم تا 

بعد از آن مجمع عمومی بانک آینده را برگزار کنیم.

خاندوزی اعلام کرد؛

پیشنهاد پرداخت وام ۳۰۰ میلیونی 
خوداشتغالی
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- مدیرکل  اقتصــادی  گروه 
عملیات پولی و بانکی بانک مرکزی 
گفت: به بانک هــا اعلام کردیم وام 
قرض الحســنه ۱۵۰ میلیون تومانی 
اشــتغالزایی با معرفی یک ضامن از 

سوی متقاضیان پرداخت شود.

محمد نادعلی در مراسم تقدیر 
از یاوران اشتغال و خودکفایی که در 
بانک سپه برگزار شد، اظهار کرد: به 
بانک ها اعلام کردیم در پرداخت وام 
قرض الحســنه ۱۵۰ میلیون تومانی 
اشــتغالزایی، معرفــی یک ضامن از 

ســوی متقاضیان کفایت می کند که 
البته با توجه به اعتبارســنجی افراد 
این موضوع می تواند متفاوت باشد.

وی افــزود: عملکــرد کمیته 
امــداد امام خمینــی)ره( در جذب 
منابع و تســهیلات قرض الحســنه 

بســیار خــوب بــوده و در اغلب 
ســالها ۸۰ درصد منابع اشتغالزایی 
 از ســوی کمیته امداد جذب شــده 

است.
نادعلــی با بیان اینکه متقاضیان 
وام هــای خرد عملکــرد خوبی در 

سیستم بانکی داشــته اند، گفت: در 
اشــتغالزایی  تســهیلات  پرداخت 
معوقات بانکی کاهش می یابد و طبق 
 آمار کمتر از ۱.۵ درصد این وام ها معوق 

می شود.
مدیرکل عملیات پولی و بانکی 

بانک مرکزی خاطرنشــان کرد: در 
شــش ماهه ابتدای ســال جاری ۲۳ 
درصد تســهیلات پرداختی توسط 
نظــام بانکــی از نوع خــرد بوده و 
 ۷۹ درصــد آن قرض الحســنه بوده 

است.  

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- یکی از قوانینی 
که سازوکار اجرایی شدنش بسیار زمان 
بر شــده، قانون واردات خودرو های 
کارکــرده بــا عمر کمتر از پنج ســال 
اســت؛ قانونی که پس از تصویب در 
مجلس و شورای نگهبان، راهی دولت 
و وزارت صمت شــد تا آیین نامه آن 
مراحل کارشناســی و تدوین را پشت 

سر گذارد. 
ســرانجام وزارت صمت نیز در 
موعد قانونی، آیین نامه پیشــنهادی را 
به هیات وزیران ارسال کرد. اما در این 
میان، ایراداتی مطرح شــد و سرانجام 
منطقــی، معاون صنایــع حمل ونقل 
وزارت صنعــت، معــدن و تجارت 
در نامه ای خطاب به مهدی قاســمی 
علی آبادی )دبیر کمیســیون زیربنایی، 
صنعت و محیط زیســت دفتر حیات 
دولت(، پیش نویس اصلاحیه آیین نامه 
اجرایی تبصره )۲( مــاده )۱۱( قانون 
الحاق مــوادی به قانون ســاماندهی 

صنعت خودرو را ارسال و ابلاغ کرد.
در متــن ایــن نامه آمــده بود: 
"پیرو نامه شــماره ۱۰۱۴۷۱۰  تاریخ 
۲۲ شــهریور ۱۴۰۲ در خصوصی، به 
پیوست، متن پیش نویس اصلاحی به 
همراه نظــرات تکمیلی پلیس راهور 
فراجا برای آگاهــی و بهره برداری به 

حضور ارسال می شود. "

پیش نویــس اصلاحــی کــه با 
توجــه به صحبت های چنــد ماه قبل 
یکــی از نماینــدگان مجلس مبنی بر 
پیشنهاد وزارت صمت برای واردات 
خودرو هــای کارکرده بدون ســقف 
ارزی و حجم موتوری و به ازای هر کد 
ملی برای عموم مردم، گمانه زنی هایی 
را پیرامــون احتمال تغییراتی در موارد 

مذکور تقویت کرد.
تا جایی که خبر های غیررســمی 
بیــان داشــت: قــرار بــود واردات 
خودرو های کارکرده توسط اشخاص 
حقیقی با کارت ملی ممکن باشد و هر 
فرد با کارت ملی خود مجاز به واردات 
خودرو به کشور باشد؛ این بند توسط 
دولــت تغییر کرده و شــرط واردات 
خودرو داشتن کارت بازرگانی عنوان 
شده است. بر اســاس تصمیم جدید 
دولت تنها افرادی می توانند خودروی 
دســت دوم وارد کشور کنند که کارت 
بازرگانی فعال داشــته باشند؛ بنابراین 
شواهد نشــان می دهد با این تصمیم 
عجیب، خبر خوش "هر کد ملی مجاز 
بــه واردات یک دســتگاه خودروی 
کارکــرده"، از آیین نامه حذف شــده 

است.
اما با وجود تغییرات احتمالی در 
پیش نویس اصلاحی، موضوع مهم تر 
زمان نهایــی برای تعیین تکلیف آیین 
نامه بود که هنوز به ســرانجام نرسیده 
بود، تا جایی که خاندوزی، سخنگوی 

اقتصادی دولت با اشاره به چالش تامین 
ارز از ســوی بانک مرکزی و الزامات 

سازمان استاندارد در این فرآیند، وعده 
داد تــا قبل از پایان مهرماه، تکلیف این 

آیین نامه مهم روشن شود.
زمانــی که به نظر می رســید به 

پایان رســیده و هنوز خبری نیست تا 
اینکه ســاعاتی قبــل وزیر صمت در 
این بــاره توضحیاتی داد. عباس علی 
آبادی روز یکشــنبه )۳۰ مهر ماه( پس 
از حضــور در مرکز ارتباطات مردمی 
ریاست جمهوری در جمع خبرنگاران 
دربــاره آیین نامه واردات خودرو های 
دست دوم خارجی گفت: خوشبختانه 
آیین نامه واردات خودرو های دســت 
دوم خارجــی در جلســه هفته قبل به 
تصویب هیات وزیران رسید و به زودی 
ابلاغ می شود. وزیر صمت افزود: »دفتر 
دولت باید بــه زودی این آیین نامه را 
ابــلاغ کند تا مــردم نیز به خواســته 
خود برســند.« وی در پاسخ به سوالی 
درباره طولانی شــدن ابلاغ آیین نامه 
خودرو هــای خارجــی دســت دوم 
گفت: خودرو های دســت دوم پدیده 
معمولی نیستند، ممکن است قدیمی 
باشــند و باید استاندارد ها را بگذرانند 
و مقرراتی بر آن ها حاکم شود؛ بنابراین 
بحث و صحبت درباره این خودرو ها 
در نشســت های تخصصی طبیعی و 

بدیهی است.
امــا در این میــان، موضوع مهم 
تامین ارز و نگرانی های بانک مرکزی 

که از ماه ها قبل به عنوان مهم ترین مانع 
در برابر واردات خودرو های دســت 
دوم مطرح بود، در صحبت های وزیر 
صمت نیز مورد اشــاره قرار گرفت. به 
گونه ای که علی آبادی تاکید داشــت: 
از آنجایــی که به مــردم این امکان را 
می دهیم که شخصاً برای واردات این 
خودرو ها اقدام کنند، باید نگران »ارز« 
هم باشیم تا جامعه از نوسان نرخ آسیب 
نبیند. به همین دلیل مباحث طولانی در 
کارگروه ها و کمیسیون ها انجام شد و 
دولت مصوب کرد، یک کمیته ناظر به 
این مســاله نظارت کند تا توده مردم از 

این موضوع زیان نبینند.
علی آبادی همچنین در پاسخ به 
فردی که از سود بالای خودروی قسطی 
گلایه داشــت، گفت: پیشنهاد می کنم 
برای خریــد خودرو صبر کنید، چون 
وضعیت این بازار در حال بهبود است. 
در حال حاضــر واردات خودروهای 
نــو در حال انجام اســت و آیین نامه 
خودروهای دســت دوم هم به زودی 
ابلاغ می شــود. واردات خودروهای 
برقی هم آزاد است. سیاست ما اصلاح 

هوای شهرهای آلوده است.
وزیــر صمت ادامه داد: تامین ارز 

خودروهای برقی در دستور کار است 
و مقرر شده ابتدا در اختیار تاکسی ها و 

بعد مردم عادی قرار گیرد.
بنابرایــن با توضیحــات وزیر 
صمت مشــخص شــد که آیین نامه 
واردات خودروهای کارکرده یا همان 
دست دوم در هیات وزیران به تصویب 
رسیده است و حالا باید منتظر ابلاغ آن 
و رسانه ای شــدن مواد این آیین نامه 

باشیم. 
واردات  شــرایط  مشــخصا 
برای اشــخاص حقیقی از مهم ترین 
موضوعات آیین نامه اســت تا تعیین 
شــود که مردم به ازای کارت ملی یا به 
ازای کارت بازرگانــی اجازه واردات 
خودرو به کشــور را دارند. همچنین 
حجم موتور و ســقف ارزی از دیگر 
مسائلی اســت که مورد توجه است. 
هرچند در هفته های اخیر، غیررسمی 
گفتــه شــد در آیین نامه مــورد نظر 
دولت، دارندگان ارز در داخل کشــور 
نمی توانند با منابع ارزی خود در داخل، 
خودروی کارکرده خارجی وارد کنند 
و همچنین تنها خودرو های تا ســقف 
۲۵۰۰ سی ســی اجازه ورود به کشور 

دارند.

پنج ماه تا پایان سال؛ سرانجام خبر خوش رسید؛

تصویب آیین نامه واردات خودروهای 
کارکرده در هیات وزیران

عباس علی آبادی وزیر صمت، درباره آیین نامه واردات خودرو های دست دوم خارجی گفت: خوشبختانه 
آیین نامه واردات خودرو های دست دوم خارجی به تصویب هیات وزیران رسید و به زودی ابلاغ می شود. حال باید 

دید شرایط واردات برای عموم مردم چگونه تعیین شده است؟!

گروه اقتصادی - براساس گفته 
مسئولان ســازمان هواپیمایی کشور 
دولت سیزدهم تعدادی هواپیما وارد 
چرخه ناوگان هواپیمایی کرده اســت 
اما هنوز مســاله کمبود بلیت برطرف 

نشده است.
رئیــس ســازمان هواپیمایــی 
اردیبهشــت امسال گفت که سیاست 
دولت در بخش توسعه ناوگان هوایی 
روشــن اســت و عدد قابل توجهی 
هواپیما پیش بینی شده تا خریداری و 
وارد کشــور شود. محمدی محمدی 
بخــش، رئیس ســازمان هواپیمایی 
پیش تــر اعلام کرد که از ابتدای دولت 
ســیزدهم، ۵۰ فروند انواع هواپیما و 
هلیکوپتر وارد کشور شد که به »مرور« 
وارد چرخه پرواز می شــود، اما برای 
پاسخ به نیاز فعلی ۵۵۰ فروند هواپیما 
نیاز است که در حال حاضر فقط ۱۷۵ 
هواپیمای فعال در فرودگاه های کشور 

نشست و برخاست دارد.
ســه اســتراتژی دولــت 

سیزدهم در صدد جبران کمبود 
صندلی

در این شرایط دولت سیزدهم با 
سه استراتژی »ساخت هواپیما«، »خرید 
هواپیمای دست دوم« و »بازگرداندن 
پرنده های زمین گیر« به خط پروازی 
درصدد جبران کمبود صندلی پرواز و 
به تعادل رســاندن عرضه و تقاضا در 

بخش حمل ونقل هوایی است.
بر اساس اعلام معاون وزیر راه و 
شهرسازی، از ابتدای سال گذشته ۱۰۰ 
فروند هواپیمای زمین گیر شناســایی 
شــده اســت که دولت در نظر دارد تا 
برنامه اورهال مجدداً این پرنده ها را در 
دستور قرار دهد و وارد چرخه پروازی 
کند. از این مســیر نیز در سال گذشته 
و امسال چندین فروند هواپیما بعد از 
چندین سال زمین گیری وارد چرخه 

پروازی شده است.
ســازمان هواپیمایی طی ۲ سال 
گذشــته اعلام کرده اســت که برای 
افزایش تعداد صندلــی پرواز منتظر 

احیای برجام نمی ماند و افزایش ناوگان 
را از چند مسیر دیگر ادامه می دهد.

بر اســاس بخشــی از برنامه که 
مربــوط به خرید ناوگان دســت دوم 
می شود، در سال گذشــته ۵۰ فروند 
هواپیما با میانگین سنی ۱۹ سال وارد 
کشــور شــدند. دولت برنامه خرید 
هواپیماهــای دســت دوم را با هدف 
تقویت ناوگان ایرلاین ها در دستور کار 
دارد و مذاکرات برای افزایش خرید در 

دستور کار است.
هواپیمای وارداتی با ســن 

بالا
طی روزهای اخیر اخبار متعددی 
مبنی بر واردات هواپیما از شــرکت و 
ایرلاین های مختلف به گوش می رسد 
که قطعاً با توجه به تحریم های موجود 
ســن این ناوگان ها بالا خواهد بود اما 
باید بررســی شــود تا پی برد سن و 

ســال هواپیما تا چه حد فاکتور ایمنی 
محسوب می شود؟

در حــال حاضر نــاوگان اصلی 
کشور شامل دو نوع هواپیمای بوئینگ 
۷۳۷ و MD)۸۰( اســت. بوئینــگ 
۷۳۷ در انواع مختلف کلاســیک و نو 
جزو پرفروش ترین هواپیمای بوئینگ 
محســوب می شــوند و هواپیماهای 
MD نیز علی رغــم مدت زیادی که 
از تولیــد آنها می گــذرد چیزی بیش 
۱۳۰ ناوگان فعال در سراســر جهان 
بــا کاربردهای مختلف باری، وی آی 
پی و مســافری دارد که پس از پروسه 
پیچیــده دور زدن تحریم های ظالمانه 
علیه کشورمان و فرود آوردن هواپیماها 
در مقاصد مختلف و در نهایت ورود آن 
به کشور هواپیما وارد مرحله اورهال 
می شود. اورهال و یا چک کلی هواپیما 
مدت زمان زیادی را لازم دارد به همین 

دلیل موجب می شــود تــا هواپیمای 
ورودی به کشور با تأخیر چند ماهه و 
یا چند ســاله به خطوط هوایی کشور 
اضافه شوند. مســن بودن هواپیماها 
دلیل اصلی طولانی شــدن دوره چک 
آنها می شود در این دوره تمامی اجزای 
هواپیما مورد بررسی دقیق قرار گرفته و 
بسیاری از قطعات آنها با قطعات جدید 

یا جایگزین می شوند.
به طور مثــال تعویض ارابه های 
فرود, چک ایکــس ری بدنه هواپیما 
جهــت پی بردن به هر ایرادی در بدنه، 
تغییر موتور هواپیما، تعویض و یا تعمیر 
تمامی نشان دهنده های کابین خلبان، 
بررسی سیســتم تهویه، هیدرولیک 
و برق رســانی تنها قســمتی از چک 
کردن های ضروری اســت. همچنین 
هواپیماها بعد تعداد مشخصی پرواز 
مجدد وارد دوره بررســی می شــوند 

تمامی این موارد باعث کاهش ســن 
واقعی هواپیما می شود و اینگونه است 
که سازمان هواپیمایی کشوری که زیر 
نظر ســازمان جهانی ایکائو فعالیت 
می کنند می تواند بعد از بررسی تمامی 
موارد توسط متخصصین خود مجوز 

پرواز به این هواپیماها را صادر کند.
گفتنی اســت که در ســال های 
اخیر با توجــه به توان بالای نیروهای 
متخصص کشور ایرلاین های بزرگی 
همچون ایروفلوت روســیه بررسی و 
چک هواپیماهای خود را به دســت 

نیروهای فنی کشورمان سپرده است.
خرید هواپیما باید مستمر 

باشد
علیرضــا منظری معاون اســبق 
هوانوردی و امور بین الملل ســازمان 
هواپیمایی کشــوری با اشاره به دلیل 
عدم تعادل در عرضه و تقاضای بلیت، 

گفت: با توجه به شرایط تحریمی علیه 
کشورمان سن ناوگان های خریداری 
شده قطعاً بالا خواهد بود و همین دلیل 
هواپیماهای خریداری شده موردهای 
مناســبی نخواهند بود و شرکت های 
هواپیمایــی بایــد در چهارچوبی که 
می تواننــد تحریم را دور بزنند ناوگان 
خریداری کنند. معاون اسبق هوانوردی 
و امور بین الملل ســازمان هواپیمایی 
کشوری در ادامه تاکید کرد: البته از قیمت 
بلیت هواپیماها نیز نباید غفلت کرد، به 
هر میزان که قیمت بلیت مناســب تر 
باشــد توان خرید مــردم نیز افزایش 
خواهد یافت. زمانی که قیمت گذاری 
بلیت را دستوری انجام می دهد طبیعتاً 
مجوزی به شرکت های هواپیماهایی 
صادر نمی شود که هواپیمای مناسب 
را خریــداری کند به این دلیل که باید 
پول بیشتری را پرداخت کند در نتیجه 
هواپیمایــی را خریــداری می کند که 
قیمت مناســب تری نسبت به وضع 

موجود داشته باشد.

وی خاطرنشــان کــرد: به دلیل 
وضعیت موجــود هواپیماها با میزان 
تقاضــا همخوانی نــدارد و زمانی که 
ناوگان متناسب با نیاز خریداری نشود 
موجب می شود تا تقاضا بیشتر از میزان 
عرضه در بازار باشد زیرا هواپیماهای 
خریداری شــده نیاز بازار را پاســخ 
نمی دهــد. منظری افــزود: تعدادی 
هواپیمــا در دولــت ســیزدهم قطعاً 
خریداری شده اما برای اینکه وارد خط 
سرویس دهی شود قطعاً زمان بر خواهد 
بود زیرا چک و بررسی هواپیماها نیاز 
به بازه زمانی طولانی خواهد داشــت 
و امنیت مســافرین حین پرواز قطعاً 
خط قرمز ســازمان هواپیمایی کشور 
محسوب می شود. وی در پایان گفت: 
خرید هواپیما به صورت مستمر باید 
توسط شــرکت های هواپیمایی انجام 
شــود تا میزان عرضه و تقاضای طی 
مدت هــای آتــی به تعادل برســد و 
مســافرین امکان خرید بلیت را در هر 

زمان نیز داشته باشند.

هواپیما وارد شد؛ پس علت کمبود بلیت چیست؟

بنابرایــن بــا توضیحــات وزیــر صمت مشــخص شــد کــه آییــن نامــه واردات 
خودروهــای کارکــرده یا همــان دســت دوم در هیات وزیــران به تصویب رســیده 
اســت و حــالا بایــد منتظر ابلاغ آن و رســانه ای شــدن مــواد این آیین نامه باشــیم. 
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 روزنامه اقتصاد کیش

گــروه اقتصــادی - رییس 
سازمان برنامه و بودجه اظهار داشت: 
تــا به امروز در مجموع تحقق منابع و 
درآمدهایمان در ۷ ماه امســال حدود 
۷۰ درصد است و تا حدودی با آنچه 
که در بودجه پیش بینی شــده فاصله 

داریم.
داود منظور در جمع خبرنگاران 
مبنی بر میزان تحقق درآمدهای نفتی 
در بودجه امســال اظهار داشــت: تا 
به امروز در مجمــوع تحقق منابع و 
درآمدهایمان در ۷ ماه امســال حدود 
۷۰ درصد است و تا حدودی با آنچه 
که در بودجه پیش بینی شــده فاصله 

داریم. 
وی ادامــه داد: دلیل فاصله این 
اســت که یکســری بیش برآوردی 

در منابع بودجه اتفــاق افتاده بود که 
آن بیش برآورده هــای را با رویکرد 
تخصیص بودجه باید مدیریت کنیم، 
یکــی از این بیش برآورده ها موضوع 
درآمدهای نفتی است که این درآمدها 
در بودجه ۶۲۰ هــزار میلیارد تومان 
پیش بینی شــده و فرض بر این بود 
کــه بتوانیم نفت را با قیمت ۸۰ دلار و 
صادرات ۱.۵ میلیون بشکه بفروشیم 
و با این مفروضات این اعداد محاسبه 
شده است. اما الان متاسفانه دربیشتر 
از ماه های سال قیمت فروش کمتر از 
۸۰ دلار بوده و همچنین با توجه به نیاز 
بازار داخلی که به ویژه در تابستان که 
شاهد رشد مصرف فرآورده های نفتی 
بودیم صــادرات کمتر از ۱.۵ میلیون 
بشکه بود. رییس ســازمان برنامه و 

بودجــه افزود: بنابراین یکی از موارد 
پیش بینی شــده که تحقق پیدا نکرد 
درآمدهای نفتی است و همچنین برای 
درآمــد حاصل از واگذاری دارایی ها 
و همچنین مولدسازی دارایی ها رقم 
۱۰۴ هزار میلیارد تومان پیش بینی شده 
بود هر چند که موضوع مولدسازی که 
امســال با جدیت دنبال می کنیم اما با 
توجه به چســبندگی بــه واگذاری 
دارایی های مازاد در دستگاه ها وجود 
دارد، توفیق مــا در تحقق ۱۰۴ هزار 
میلیارد تومان کمتر از ۱۰ هزار میلیارد 

تومــان در ۷ ماهه اول امســال بود و 
همــه این عدم تحقق ها باعث شــد 
 سرجمع تحقیق های درآمد ۷۰ درصد 

باشد.
منظــور افزود: موضــوع دیگر 
واگذاری هــا اســت کــه تقریبا در 
دولت به انتهــای واگذاری دارایی ها 
رســیده ایم و پس از قانون اصل ۱۴۴ 
دولت آنچه که بایــد واگذار می کرد 
را واگــذار کرده  اســت، آنچه که در 
حال واگــذاری هســتیم باقیمانده 
واگذاری های در حال انجام است و به 

همین جهت میزان درآمد ما از حدود 
۱۰۳ هزار میلیارد تومان شاید کمتر از 
۲۵ درصد در ۷ ماهه اول امسال تحقق 

پیدا کرده است.
وی تاکیــد کرد: تلاش می کنیم 
در بودجه ســال ۱۴۰۳ حتما منابع را 
واقع گرایانه ببینیم و هزینه ها را تعریف 
کنیم بگونه ای که مطمئن باشــیم یک 
انطباق بالایی بیــن مصارف و منابع 
بودجه وجود داشــته باشد و اگر این 
تقارن و نزدیکی نباشــد باعث گلایه 
مندی دستگاه ها خواهد شد، از سوی 

دیگــر باعث عدم تحقــق وعده ها 
خواهد شــد. در بودجه عملا به مردم 
قول می دهیم کــه اقداماتی را انجام 
می دهیــم و امیدواریم با تعاملات در 
دولت بتوانیم بودجه واقع گرایانه برای 

بودجه سال آینده تنظیم کنیم.

گــروه اقتصادی - رییس اتاق 
بازرگانــی ایــران اظهار داشــت: با 
هماهنگــی وزارت امور خارجه در 
حال اقداماتی هســتیم کــه در زمان 
مناسب درباره تبادل هیات و به جهت 
رســیدن به توافق با اتاق عربســتان 
درباره تشکیل شورای مشترک فکر 

کنیم.
حسین سلاح ورزی درباره روند 
مذاکرات همکاری هــای اقتصادی 
و تجاری با عربســتان و ایجاد اتاق 
بازرگانی مشــترک بین دو کشــور 
اظهار داشــت: با همتایان عربستانی 
در ارتبــاط هســتیم و در این مدت 
چه به صورت دو جانبه چه از طریق 
اتاق  کشورهای اسلامی با همکاران 
عربســتانی ملاقات متعددی داشتیم 
و در روزهای آینــده هم ملاقاتی با 
سفیر این کشــور خواهیم داشت. با 

هماهنگــی وزارت امور خارجه در 
حال اقداماتی هســتیم کــه در زمان 
مناسب درباره تبادل هیات و به جهت 
رســیدن به توافق با اتاق عربســتان 
درباره تشکیل شورای مشترک فکر 
کنیم. وی ادامه داد: درباره تشــکیل 
اتاق مشــترک باید دید که شــرایط 

چگونه است. 
رییس اتــاق بازرگانی ایران در 
پاســخ به این سوال که در مدت ۴ ماه 
گذشته با توجه به تلاش عده ای برای 
ایجــاد موانع در مســیر فعالیت های 
اتاق، آیا خللــی در برقراری ارتباط 
و تعامل بــا اتاق های خارجی ایجاد 

شده، گفت: خیر ، البته مشکل خاصی 
هــم ایجاد نکرده اند جز اینکه ممکن 
است بعضا در جلساتی که به موجب 
قانون اتاق صاحب رای است، دعوت 
نکنند که این مورد را هم باید مراجع 
ذیصلاح بررســی کنند کــه آیا این 
اقدام ترک فعل یا عدم رعایت قانون 
است اما مطلقا خللی در فعالیت های 
روزمــره اتاق وجود ندارد و در همه 
بخش ها در حال انجام کار و وظایف 

خود هستیم. 
ســلاح ورزی همچنین درباره 
اثر عضویت ایران در پیمان بریکس 
و اینکــه آیا عضویــت در بریکس 

می توانــد منجــر به ارتقای ســطح 
تعاملات خارجی تجار کشورمان با 
کشــورهای عضو این پیمان خواهد 
شــد، گفت: از ابتدای ســال آینده 
میــلادی ایران عضو بریکس خواهد 
شــد، همزمان ارتباطات دو جانبه با 
کشــورهای عضو بریکــس برقرار 
کرده ایم. همچنیــن در حال مذاکره 
هســتیم که بتوانیم میزبان نمایندگان 
اتاق کشورهای عضو پیمان بریکس 
باشیم تا زمینه افزایش همکاری های 
اقتصــادی با کشــورهای عضو این 
پیمــان را فراهــم کنیــم  و درباره 
کشورهای اســلامی عضو D۸ هم 

همیــن اقدام و مذاکره در حال انجام 
است. 

وی ادامــه داد: اخیــرا ملاقاتی 
بــا دبیر کل گروه D۸ داشــتیم و به 
توافق رســیدیم که بتوانیم در ابتدای 
ســال میلادی آینده میزبان اتاق های 
کشورهای عضو D۸ باشیم تا مجموع 
پیشنهاداتی را برای ارایه در کنفرانس 
کشورهای D۸ بررسی کنیم.رییس 
اتاق بازرگانی ایران همچنین درباره 
اســتقبال تجار و بازرگانان کشــور 
برای اســتفاده از کارت های اعتباری 
روســیه که اخیرا معاون دیپلماسی 
وزارت امور خارجــه درباره انجام 

توافقات با روســیه در این باره خبر 
داده، گفت: هرگونه پیمان های پولی 
دو جانبــه و ســاز و کاری که بتواند 
منجر به این شــود که دو کشــور با 
ارزهــای محلی و خارج از ســلطه 
دلار بــا هــم بتوانند مــراوده کنند، 
 اثرگذار و کمک به تجار کشــورمان 

است.

معاون رییس جمهوری:

پیش بینی درآمدهای نفتی برآورده نشد

سلاح ورزی رییس اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد:

مذاکره با عربستان برای تشکیل شورای مشترک

مدیرکل پولی و بانکی بانک مرکزی خبر داد:

سه شنبه 2 آبان 1402، 8 ربیع الثانی 1445 ،24 اکتبر 2023، شماره 4324


